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De Commissie voor Bestuurszaken, Binnenlands Bestuur, Decreetsevaluatie, Inburgering 
en Toerisme besprak op 19 juni 2012 de uitvoering van het witboek Interne Staatshervor-
ming. Het betrof de tweede voortgangsrapportage. Er werd in detail eveneens ingegaan op 
de stand van zaken met betrekking tot de regioscreening.

1. Toelichting door de heer Geert Bourgeois, viceminister-president van de Vlaamse Rege-
ring, Vlaams minister van Bestuurszaken, Binnenlands Bestuur, Inburgering, Toerisme 
en Vlaamse Rand

1.1.	 Voortgangsrapportage	uitvoering	witboek	Interne	Staatshervorming

Minister Geert Bourgeois verwijst naar het document dat vooraf  aan de commissieleden 
werd bezorgd. Hij legt uit dat het vorige voortgangsrapport een nulmeting was. Intussen 
zijn acht doorbraken gerealiseerd terwijl er 44 nog niet afgerond zijn maar wel op schema 
zitten. Negen doorbraken zijn aan de gang maar lopen licht achter op de planning. Voor 
zeven doorbraken zijn er nieuwe elementen opgedoken; zo moet er voor de verdeling van 
de verkeersbelasting nog een samenwerkingsakkoord afgesloten worden. Voor drie door-
braken is er een ernstige afwijking van de planning. In de loop van de uitwerking zijn 
daarvoor inhoudelijke bijsturingen gedaan. Zo wordt de conceptnota inzake de perma-
nente milieuvergunning bijgestuurd op basis van opmerkingen van de adviesorganen. 

Voor de doorbraken buiten zijn bevoegdheidsdomeinen verwijst minister Bourgeois naar 
de bevoegde ministers. Alle doorbraken die onder Binnenlands Bestuur vallen, zijn ofwel 
gerealiseerd of  zitten op schema. Als de organieke decreten goedgekeurd zijn door de 
plenaire vergadering, zullen de meeste doorbraken gerealiseerd zijn. De doorbraken die 
verband houden met de regioscreening, lopen nog.

1.2.	 Stand	van	zaken	regioscreening

Voor de regioscreening volgt de minister de stappen voorgesteld door de Vlaamse Advies-
raad voor Bestuurszaken (VLABEST): inventarisatie, evaluatie en de uitvoering van actie-
plannen. De inventarisatie is intussen afgerond. De gouverneurs hebben, geholpen door 
de provinciale afdelingen van het Agentschap voor Binnenlands Bestuur, informatie over 
structuren, samenwerkingsverbanden en gebiedsafbakeningen verzameld en in een data-
bank ingevoerd. 

Tot slot is een rapport opgesteld dat een eerste summiere analyse bevat: een kwantitatieve 
analyse, een clusteranalyse en een kwalitatieve analyse. Kortom, het rapport geeft wel een 
objectieve omschrijving en een gebiedsdekkend overzicht van het intermediaire niveau, 
maar geen evaluatie of  beleidsaanbevelingen. Volgens professor De Rynck is het zelfs de 
eerste keer dat een Europese regio dergelijke inventarisatie produceert. 

Uit de kwantitatieve analyse blijkt een sterke stijging van het aantal samenwerkingsver-
banden. De groei is begonnen in de tweede helft van de jaren 90, maar is explosief  te noe-
men sinds 2000. Van de vier vormen van intergemeentelijke samenwerking zijn vooral de 
interlokale verenigingen en projectverenigingen verantwoordelijk voor de stijging. Dat is 
een gevolg van het decreet van 2001 dat meer soepele vormen van samenwerking mogelijk 
maakt. Opvallend is ook het schaalniveau: in interlokale verenigingen werken gemiddeld 
zes gemeenten samen; de dienstverlenende en opdrachthoudende verenigingen hebben een 
grotere schaal, gemiddeld twintig gemeenten. De minister concludeert dat vooral het aan-
tal samenwerkingsverbanden van kleinere schaal stijgt.

De interlokale en projectverenigingen zijn vooral actief  in beleidsdomeinen waarvoor de 
Vlaamse overheid de gemeenten stimuleert om samen te werken, zoals woonprojecten, 
archeologische diensten, sportbeleid, cultureelerfgoedbeleid enzovoort. Van dienstverle-
nende samenwerkingsverbanden geeft de minister de streekontwikkelingsintercommuna-
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les en financieringsintercommunales uit de gemengde energiesector als voorbeeld, van de 
opdrachthoudende intercommunales de afvalintercommunales. 

Ook het informele overleg is sterk toegenomen. Het gaat onder meer over overleg tussen 
burgemeesters en tussen ambtenaren. Ook dat overleg is van kleine schaal, gemiddeld tus-
sen zes gemeenten. Het informele overleg is in 32% van de gevallen beleidsoverschrijdend. 
Voor het overige gaat het overleg over heel wat beleidsdomeinen, met Welzijn en Cultuur 
als uitschieters. Voorts wordt duidelijk dat de verrommeling niet enkel door de gemeenten 
veroorzaakt wordt. De Vlaamse en federale overheden hebben immers heel wat structuren 
opgericht, vooral in de periode 2000-2005: onder meer de regionaal sociaal-economische 
overlegcomités, de zorgregio’s, de politiezones, de hulpverleningszones, de zorggebieden, 
de onderwijszones. Soms zijn dat louter territoriale afbakeningen, soms gezamenlijke 
dienstverleningen. 

De clusteranalyse brengt de intensiteit van de samenwerking tussen bepaalde gemeen-
ten in kaart. De minister illustreert met het voorbeeld van het Meetjesland waar vijf  aan 
elkaar grenzende gemeenten intens samenwerken. Voorts zijn er minder intense contacten 
met andere gemeenten en ook met de stad Gent. In de samenwerkingsverbanden is er dus 
een gelaagdheid: intens met een beperkt aantal gemeenten, minder intens met heel wat 
meer gemeenten. Daarbij komt nog dat de samenstelling van de samenwerkingsverbanden 
wijzigt. Sommige samenwerkingsverbanden overlappen dus. De inventaris is breed, het is 
nu nodig prioriteiten te leggen. Er zijn diverse types en soorten structuren. Het komt er nu 
op aan het intermediaire niveau alsook de problemen duidelijk te omschrijven. Het rap-
port maakt het in ieder geval mogelijk om met meer kennis van zaken aan het debat over 
de verrommeling te beginnen. 

De gelaagdheid van het intermediaire niveau is volgens de minister een belangrijke vast-
stelling. Gemeenten werken samen in verschillende verbanden van wisselende schaal-
grootte. Voorbeelden van kleinere samenwerkingsverbanden gaan over het woonbeleid, 
over cultuur, over de politiezones, maar ook grotere zoals streekontwikkelingsintercom-
munales. Het aantal structuren is sinds 2000 spectaculair gestegen, vooral de kleinschalige 
initiatieven en structuren in opdracht van de Vlaamse overheid. Dat wijst op het beleids-
belang van het lokale niveau, maar ook op een behoefte aan schaalvergroting om op een 
efficiëntere manier kennis en vakkundigheid te verwerven en aan te wenden. Er zijn echter 
duidelijke clusters, zo werken gemeenten vaak met dezelfde partners samen voor woonbe-
leid, archeologie, sport en cultuur.

De samenwerking gebeurt nog vaak om praktische of  historische redenen volgens oude 
administratieve grenzen zoals de arrondissementen. Dat betekent niet dat alle regio’s de 
oude grenzen respecteren. Zo heeft Wervik, behorende tot het arrondissement Ieper, inten-
sere betrekkingen met Kortrijk. 

Nu de inventaris er is, kan de evaluatiefase starten. Die telt drie sporen. Vooreerst kunnen 
de lokale besturen zelf  aan de slag met de resultaten, zowel het politieke als het ambtelijke 
niveau. De minister hoopt in het bijzonder dat de managementteams ermee zullen werken. 
Het tweede spoor is het overleg met stakeholders. De minister sprak al met onder meer 
de Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten (VVSG), VLABEST, de Sociaal-Eco-
nomische Raad van Vlaanderen (SERV), burgemeesterorganisaties, het Vlaams netwerk 
van ondernemingen (Voka). In die gesprekken wordt gepolst naar de meningen over de 
bevindingen en de verdere trajecten. Vanaf 2013 zullen de gouverneurs een overlegtraject 
starten met de lokale besturen om uit de inventaris voorstellen, conclusies en aanbevelin-
gen te distilleren. De methodologie daarvoor wordt momenteel uitgewerkt.
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2. Bespreking

De heer Marc Vanden Bussche wijst erop dat de provincie West-Vlaanderen aangetoond 
heeft dat bepaalde cijfers niet klopten, er zijn bijvoorbeeld heel wat dubbeltellingen. Hij 
informeert of dat ondertussen rechtgezet is. Anders stelt dat de wetenschappelijke waarde 
van het rapport op losse schroeven. 

De heer Jan Durnez mist nauwkeurigheid en zorgvuldigheid, onder meer in de definities. 
De zorggebieden zijn in feite gebieden waar een werkwinkel is, terwijl die werkwinkels in 
de lijsten nog eens afzonderlijk opgenomen zijn. Bij de zorgregio’s zijn de gemeentebestu-
ren niet betrokken. Dat is trouwens geen samenwerkingsverband, maar een door Vlaande-
ren opgelegde organisatievorm zonder tweerichtingsverkeer. Ook het type samenwerking 
klopt niet altijd. In de gemeente van het lid zijn er meer dan tien dubbeltellingen. Daarbij 
komt nog dat de inventarisatie anders gebeurd is naargelang de provincie. Ook is er geen 
duidelijke lijn: zo worden werkgroepen van bepaalde intercommunales wel geteld, maar 
associaties van ziekenhuizen niet altijd. Ook dit lid vraagt om de lijsten op punt te stellen 
met een duidelijke lijn naargelang de intensiteit van de samenwerking en zonder de dub-
beltellingen. Wat is eigenlijk de bedoeling van de inventaris van het informele overleg? En 
wat met overleg van steden die niet in dezelfde regio liggen, bijvoorbeeld de centrumste-
den? Het lid merkt tot slot op dat de provincies ook in heel wat samenwerkingsverbanden 
zitten, maar toch niet in de inventaris vermeld zijn. 
 
De heer Kurt De Loor merkt ook op dat er dubbeltellingen zijn. Hij vraagt of bij het ver-
volgtraject rekening gehouden is met het derde rapport van het Steunpunt Bestuurlijke 
Organisatie Vlaanderen (SBOV). Dat stelt onder meer voor om tussen de inventarisatie 
en de definitieve keuzes een reflectiemoment te houden. De lokale besturen krijgen het 
initiatief, maar zien volgens het lid nog te weinig het belang van de hele operatie in. SBOV 
stelt ook voor om na te denken over extra ondersteuningsformules onder de vorm van 
coproductie en cofinanciering en over het leiderschap in de regio. De heer De Loor ver-
onderstelt voorts dat de inventaris slechts een uitgangspunt is en vraagt hoe er verder 
gehandeld zal worden. 

De heer Jan Verfaillie onthoudt uit enkele voorstellingen van het rapport, namelijk op 
het Westhoekoverleg en de raad van bestuur van VVSG, dat de explosieve stijging van 
het aantal samenwerkingsverbanden de rode draad is. Dat geeft de suggestie dat de trend 
moet gekeerd worden. Ook hij meldt dat gemeenten ondertussen fouten in de inventaris 
hebben doorgegeven, maar die worden niet aangepast. 

De stijging heeft ook te maken met het soort samenwerkingsverbanden dat in aanmerking 
genomen wordt. Zo worden nu ook vergaderingen van vijf  bibliothecarissen die nagaan 
op welke vlakken ze kunnen samenwerken of  informatie uitwisselen, meegerekend. Hij 
vindt dat er een onderscheid gemaakt moet worden tussen de samenwerkingsverbanden 
die het gevolg zijn van een gemeenteraadsbeslissing en de andere, die eigenlijk juridisch 
niet bestaan. Hij ziet drie categorieën: de losse samenwerkingsverbanden, de samenwer-
kingsverbanden die het gevolg zijn van een gemeenteraadsbeslissing en de samenwer-
kingsverbanden die op basis van een decreet verplicht zijn. Dat gemeenten dus alleen 
verantwoordelijk zijn voor de wildgroei van samenwerkingsverbanden, is manifest onjuist. 

Minister Geert Bourgeois heeft weet van een beperkt aantal fouten in de inventaris die 
moeten worden rechtgezet. Uit de replieken concludeert hij dat de status van het docu-
ment niet duidelijk is: het is en blijft een inventaris; analyses en conclusies zijn voor een 
volgende fase. Tot nog toe zijn er enkel grote lijnen uit gedistilleerd. Meer genuanceerde 
indelingen zoals op basis van de instigator of  de aard van het overleg, formeel of  infor-
meel, zullen later gemaakt worden. Op de 2229 samenwerkingsverbanden zijn er momen-
teel een tweehonderdtal informele, wat een beperkt aantal is. Als de gemeenten na de hele 
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operatie beslissen tot homogene formele samenwerkingsverbanden, zullen ze er allicht ook 
voor kiezen om de informele samenwerking met diezelfde gemeenten te laten verlopen. 

Het zou vreemd zijn als de inventaris foutloos was, maar de fouten kunnen in de twee 
volgende fases rechtgezet worden. Aan de heer De Loor meldt de minister dat de eva-
luatie zal gebeuren met en door de actoren, dat is het reflectiemoment waar SBOV om 
vraagt. Het is evident dat informeel overleg tussen de centrumsteden geen deel uitmaakt 
van de inventaris. Voorts bevestigt de minister dat de inventaris slechts een startpunt is. 
Het leiderschap van een regio moet door de gemeenten zelf  bepaald worden, hoewel de 
gouverneurs het proces wel kunnen begeleiden. Het klopt dat er een trekker moet zijn, zo 
moet bijvoorbeeld een overlegvergadering een voorzitter hebben, maar anderzijds blijven 
gemeenten autonoom en moeten beslissingen algemeen aanvaard zijn.

De heer Jan Durnez stelt vast dat de clusters nu bepaald zijn op basis van het aantal 
samenwerkingsverbanden. Er is geen rekening gehouden met het belang van de samen-
werking zelf. Sommige associaties zijn los of zelfs louter formeel. Een gemeente als Wervik 
ligt niet alleen op de grens tussen arrondissementen maar ook tussen provincies, gemeen-
schappen en zelfs landen. De conclusie dat de gemeente vooral op Kortrijk gericht is, heeft 
louter te maken met het feit dat alle werkgroepen van de intercommunale Leiedal meege-
rekend zijn, terwijl dat voor andere intercommunales niet het geval is. Het lid vraagt om 
dergelijke ongerijmdheden uit de inventaris te halen. 

De heer Marc Vanden Bussche vindt dat de minister nogal licht gaat over de fouten in de 
inventaris. Op het Westhoekoverleg zijn er heel wat meer vernoemd. In het computer-
tijdperk moet het toch makkelijk zijn om fouten uit de inventaris te halen. De inventaris 
maakt burgemeesters en andere lokale verantwoordelijken zenuwachtig omdat ze hem 
zien als een voorbode voor een verplichte fusie. Hij vraagt de minister dan ook duidelijk-
heid te scheppen.

Minister Geert Bourgeois herhaalt dat er nog geen conclusies getrokken zijn. Het klopt dat 
er gemeenten op de grens liggen van een of meerdere samenwerkingsclusters. Over oorza-
ken, redenen en motieven van samenwerking zegt de inventaris niets. De evaluaties zullen 
met en door de actoren gebeuren. Als er dubbeltellingen zijn – hij heeft maar weet van een 
drietal – moeten die zeker uit de inventaris gehaald worden. De minister hoort meer bur-
gemeesters die hem signaleren dat er samenwerkingsverbanden niet in de inventaris staan. 
Er is nog ruimschoots de tijd om vergissingen recht te zetten. 

De aanpak van de verrommeling – een doelstelling van de interne staatshervorming – zal 
niet leiden tot verplichte fusies. Dat maakt trouwens geen deel uit van het regeerakkoord. 
Gemeenten hebben er wel degelijk belang bij dat ze zoveel mogelijk met dezelfde partners 
samenwerken, maar daarover zullen de nieuwe gemeentebesturen beslissen. Op de ver-
schillende fora, ook op het Westhoekoverleg, wordt gewoon meegedeeld wat de inventaris 
precies inhoudt. De volgende fase start pas op 1 januari 2013. 

De heer Jan Durnez dringt erop aan dat bij de inventaris ook de intensiteit van de samen-
werking in kaart wordt gebracht. Er is zoals gezegd een groot verschil tussen samenwer-
king beslist door de gemeenteraad en informele samenwerking. In 2007 voerden dezelfde 
onderzoekers een studie uit in opdracht van SBOV en kwamen ze tot 550 samenwerkings-
verbanden. Toen waren die wel ingedeeld per categorie. Waarom dat nu niet kan, is het lid 
niet duidelijk. 

Over afbakeningen als onderwijszones hebben de lokale besturen geen zeggenschap, soms 
zijn ze het er zelfs niet mee eens. Om de samenwerking in de regio te optimaliseren, zijn 
die dus van weinig waarde. Zich concentreren op een beperkt aantal samenwerkingsver-
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banden, vooral op politiek en bestuurlijk niveau, biedt meer perspectieven voor efficiën-
tiewinst. 

Minister Geert Bourgeois ziet die verfijning als een deel van de tweede fase. Het is de 
bedoeling dat de Vlaamse overheid zich zoveel mogelijk conformeert aan wat uit het over-
leg tussen de gemeenten tot stand komt. Men moet de gemeenten niet telkens verplichten 
om in andere samenstellingen samen te werken. Het heeft geen zin dat de Vlaamse over-
heid andere territoriale zones maakt dan diegene die in de praktijk op lokaal vlak bestaan. 

Annick DE RIDDER,
voorzitter

Marnic DE MEULEMEESTER,
verslaggever


